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Miljö- och hälsoskyddsnämnden PROTOKOLL 4/2014 

  

 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 20 maj kl 17.00 – 18.45 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska nämndhuset 
   

 Justerat Tisdagen den 3 juni 2014 

  

 

Per Ankersjö Katarina Luhr Åsa Wester 

 §§ 1-28, 30-34 § 29 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Per Ankersjö (C) ordföranden  

Katarina Luhr (MP) vice ordföranden §§ 1-28, 30-34  

 

Jonas Nilsson (M)   

Per Ola Bosson (M)   

Nils Ingelström (M)    

Åsa Wester (S)  

Fredrik Canerstam (S)  

Mats E. P. Lindqvist (MP) §§ 1-28, 30-34  

Stellan F Hamrin (V)  

 
Tjänstgörande ersättare: 

Anders Thureson (M) för Torbjörn Erbe (M) 

Eva Runvald (M) för Helena Levy (M) 

Magnus Liljegren (FP) för Frida Johansson Metso (FP) 

Clara Lindgren (MP) för Katarina Luhr (MP) § 29 

Maria Brogren (C) för Mats E.P. Lindqvist (MP) § 29 

Charles Berkow (MP) för Mikael Magnusson (S) §§ 1-24, 26, 28-34 

Clara Lindgren (MP) för Mikael Magnusson (S) §§ 25, 27 

 
Ersättare:  

Viktor Strååt (M)  

Ola J Hedin (FP)  

Maria Brogren (C) §§ 1-28, 30-34 

Clara Lindgren (MP) §§ 1-24, 26, 28, 30-34 

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Gunnar Söderholm, Håkan Andersson, Gustaf 

Landahl, Anna Edström, Christer Edvardsson, Sandra Hedqvist, Daniel 

Selin, Anna Sennström, Kristofer Stjernqvist, Maria Svanholm, Emily 

Tjäder, Malin Täppefur och Pia Winbladh Högfors samt 

personalföreträdaren Luis Lopez §§ 1-31, 33-34 och 

borgarrådssekreteraren Albin Ring. 
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 § 1 
Närvarorätt 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att ge närvarorätt vid 

dagens sammanträde till personalföreträdaren Luis Lopez, Anna 

Edström, Sandra Hedqvist och Anna Sennström. 

 

 

 § 2 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser vice ordföranden Katarina 

Luhr (MP) att tillsammans med ordföranden Per Ankersjö (C) 

justera dagens protokoll.  

 

Åsa Wester (S) utses att justera § 29 istället för vice ordföranden 

Katarina Luhr (MP) på grund av jäv.  

 

Justering sker tisdagen den 3 juni 2014. 

 

 § 3 
Anmälan av föregående protokoll 
 

Protokoll 3/2014 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 

sammanträde den 8 april 2014 anmäls.  

 

 § 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
 

Inkomna skrivelser m.m. till miljö- och hälsoskyddsnämnden enligt 

förteckningar från den 8 maj och den 20 maj 2014 anmäls. 

 

 § 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen 
 
Beslut  

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner redovisningen av 

 delegationsbeslut fattade inom miljöförvaltningen från och 

 med den 15 mars 2014 till och med den 25 april 2014. 

 
Handlingar i ärendet 

Lista över delegationsbeslut ur ECOS för delegationsperioden 

2014-03-15 – 2014-04-25. 
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 § 6 
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
 

Inget protokoll finns att anmäla vid dagens sammanträde. 

 

 § 7 

Tertialrapport 1 2014 för miljö- och hälsoskyddsnämnden 

Dnr 2014-5837 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens förslag till tertialrapport 1, samt överlämna 

 den till kommunstyrelsen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens förslag till omslutningsförändring med 9,6 

 mnkr för minskade kostnader och intäkter för externt 

 finansierade projekt. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens förslag till rapportering för uppföljning av 

 delmål i miljöprogram 2012-2015 som nämnden har eget 

 eller delat uppföljningsansvar för enligt bilagorna 2.1 och 2.2. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas 

Nilsson m.fl. (M) och Magnus Liljegren (FP) enligt följande: 

 

Att komma till rätta med luftkvaliteten i staden är stadens 
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mest prioriterade lokala miljöfråga. Staden har redan infört en 

rad verkningsfulla åtgärder, såsom dubbdäcksförbud och 

dammbindning, och arbetar kontinuerligt med att inventera 

och testa nya lösningar. Under innevarande år kommer också 

en hastighetssänkning till 30 km/h att prövas för de gator som 

lider av luftkvalitetsproblem. Försöket med dammbindning 

har sedan i höstas utökats till att omfatta 34 gator med höga 

halter av PM10 och sopningen av stadens gator har i år 

påbörjats en månad tidigare än vanligt. 

 

Därför är det mycket glädjande att se att detta också ger 

resultat. Miljöförvaltningens prognos tyder på att vi kommer 

att klara miljökvalitetsnormen för PM10 år 2014. I 

kombination med den lokala dubbdäcksavgift som regeringen 

nu utreder börjar vi därmed närma oss ett läge där även 

partikelproblematiken kan läggas till raden av 

luftföroreningar som staden bekämpat. 

 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden har ett stort ansvar för en 

långsiktigt hållbar stad och för att stadsmiljön ska vara 

hälsosam för invånarna som vistas där. Det är därför 

problematiskt när nämnden missar att uppnå sina uppsatta mål 

eftersom detta leder till att invånarna i ett flertal fall får en 

mindre hälsosam miljö än vad som skulle kunna uppnås. 

Exempel på områden som inte uppfylls är t.ex. 

radonmätningar i förskolor och skolor, förbättring av 

vattenkvalitet i sjöar och vattendrag och arbetet med att uppnå 

miljökvalitetsnormerna för luft. Vi anser att det är speciellt 

viktigt att se över de områden där nämnden bedöms missa 

målen och att ta fram åtgärdsplaner för hur målen ska kunna 

uppnås. Vi ser även stora problem i hur mark- och 

vattenområden skyddas eller kompenseras vid intrång eller 

exploatering. Vid ökat byggande finns risken att stora ytor 

med ekologiskt särskilt betydelsefull natur kommer att 

försvinna, vilket vi vill undvika i allra största grad. Att inte 

heller motsvarande förstärkningsåtgärder eller 

kompensationsåtgärder utförs på ett tydligt och jämförbart 

sätt är ett stort problem som måste åtgärdas t.ex. genom att 

tydliga och uppföljningsbara instruktioner tas fram. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

Detta ärende hade givetvis sett annorlunda ut om den större 

socialdemokratiska budgeten hade fått gälla. Nämndens 

förebyggande arbete, liksom kommunens proaktiva och 
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pådrivande miljöarbete, som ju till stor del också ligger på 

miljö- och hälsoskyddsnämnden, hade fått ett betydligt större 

utrymme och resurser.  

 

Oklarheterna när det gäller det viktiga arbetet med 

Kemikaliecentrum måste klaras ut. Det är oroande tecken att 

detta för stockholmarna viktiga arbete ska belastas med av 

oplanerade kostnader till nackdel för verksamheten.  

 

Flera mål nås inte, vilket betyder att arbetet med dessa 

behöver ökas för att kunna nås, exempelvis de allt för höga 

kvävedioxidhalterna på stadens gator, att radonarbetet inte går 

tillräckligt snabbt, men också arbetet med 

vattenkvalitetsfrågorna, och arbetet med miljögifter behöver 

ha en högre takt. 

 

Stockholm har där utöver en gigantisk uppgift decennierna 

framöver att göra först stadens egen organisation och sedan 

nå målet att hela Stockholm ska bli fritt från fossilbränslen – 

ytterligare kraft behöver läggas på detta långsiktiga arbete. 

Därutöver måste mer kraft och resurser läggas på att 

underlätta för det kraftigt ökade bostadsbyggande vår stad och 

region behöver.  

 

Det är tydligt att miljöförvaltningens ansvarsområden och 

arbetsbörda ständigt ökar men de ekonomiska resurserna inte 

möter upp behoven i samma takt. Detta motsvarar inte våra 

förväntningar på ett miljöarbete i ”världsklass” även om 

förvaltningen gör ett mycket beundransvärt jobb inom de 

ramar som finns. 

 

Förvaltningen bedriver sammantaget ett imponerande arbete 

och det är mycket glädjande att de personer och aktörer som 

möter förvaltningens tjänstemän i mycket stor utsträckning är 

nöjda. Miljöförvaltningen har en nyckelroll för att göra 

Stockholm långsiktigt hållbart. 

 

 

 § 8 

Revidering av taxa för miljö- och hälsoskydds-nämndens 

verksamhet enligt miljöbalken, livsmedelslagstiftningen, 

lagen om skydd mot internationella hot mot människors 

hälsa och strålskyddslagstiftningen 

Dnr 2014-5064 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att föreslå att 

 kommunfullmäktige fastställer förslaget till taxor för miljö- 

 och hälsoskyddsnämndens verksamhet enligt miljöbalken, 

 livsmedelslagstiftningen, lagen om skydd mot internationella 

 hot mot människors hälsa och strålskyddslagstiftningen, 

 enligt bilagor till förvaltningens tjänsteutlåtande, att gälla 

 från den 1 januari 2015. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 § 9 
Yttrande över revisorernas årsrapport för miljö- och 
hälsoskyddsnämnden år 2013 
Rapport från Stadsrevisionen dnr 3.1.2-61/2014 
Dnr 2014-5699 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 tjänsteutlåtandet som yttrande över revisorernas årsrapport 

 för miljö- och hälsoskyddsnämnden 2013.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 april 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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 § 10 

Nöjd medborgare-index 

Svar på skrivelse från Katarina Luhr m.fl. (MP) 

Dnr 2012-3595 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förslag från 

ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Magnus 

Liljegren (FP): 
 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att med hänvisning 

 till följande finna skrivelsen från Katarina Luhr m.fl. (MP) 

 besvarad:  

 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden ska bedriva ett 

 högkvalitativt och serviceinriktat arbete gentemot alla som 

 kommer i kontakt med nämnden. Det inbegriper såväl 

 företag och enskilda som kontaktar nämnden i dess 

 myndighetsfunktion, som de som endast söker information 

 eller råd inom nämndens expertområden. Denna målsättning 

 återspeglas också i kommunfullmäktiges verksamhetsmål för 

 nämnden, där målområdet 2.3 stipulerar att ”Stockholmarna 

 upplever att de får god service och omsorg”. I tertialrapport 

 1, som avhandlas under punkt 7 vid detta 

 nämndssammanträde, beskrivs att kontaktytorna mot 

 allmänhet och företag är stora och hur de instrument som 

 nämnden har till sitt förfogande utvecklas. Det finns 

 dessutom redan centrala mätningar av stadens verksamheter 

 – inklusive miljö- och hälsoskyddsnämnden – som 

 genomförs av kommunstyrelsen. 

  

 Förslaget att införa ett ”nöjd medborgare-index” syftar till att 

 uppnå samma typ av mätning som omfattas av 

 kommunfullmäktiges målområde 2.3 och berör sålunda ett 

 angeläget ämne. Skulle det föreligga ett behov av att 

 fördjupa uppföljningen av målområdet på det sätt som 

 föreslås har nämnden heller inga synpunkter på att en 

 liknande modell införs. Detta är dock inte någonting som 

 nämnden själv ska utveckla eftersom dylika instrument bör 

 samordnas för alla stadens verksamheter så att uppföljningen 

 blir jämförbar centralt. Nämnden anser därför att det 

 ankommer på kommunstyrelsen eller kommunfullmäktige att 

 ange om nya instrument för uppföljning av 

 kommunfullmäktiges mål ska utvecklas. 

 

 Nämnden vill avslutningsvis påminna förvaltningen om att 

 den verksamhet som ska bedrivas finns tydligt beskriven och 
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 budgeterad i stadens budget och nämndens verksamhetsplan. 

 Om förvaltningen anser att ekonomin ser bättre ut än planerat 

 ska dessa medel i första hand investeras i kärnverksamhet, 

 inte i att finansiera nya egenhändigt påtagna uppgifter.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

Förvaltningen föreslår att miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar 

enligt följande: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att på prov 

 genomföra en Nöjd medborgare-undersökning under 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och 

Magnus Liljegren (FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Åsa Wester m.fl. 

 (S) och Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt förvaltningens förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Magnus Liljegren (FP). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Åsa Wester m.fl. (S) 

och Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag. 

 

 

 § 11 
Överklagande av nämndens beslut om timavgift, 
Järnbärarordern 1 m.fl. fastigheter, Stockholm 
Yttrande till länsstyrelsen, dnr 5051-2631-2013 

Dnr 2012-4020 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden yrkar att länsstyrelsen avslår 

 överklagandet och fastställer nämndens beslut den  

 21 december 2012. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden åberopar förvaltningens 
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 tjänsteutlåtande som stöd för nämndens talan. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden ger förvaltningschefen i 

 uppdrag att företräda nämnden i ärendet.  

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 12 
Överklagande av beslut om att lämna klagomål utan 
ytterligare åtgärd, Plantskolan 1 

Yttrande till länsstyrelsen, dnr 5051-13626-2014 

Dnr 2013-14788 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden yrkar att länsstyrelsen avslår 

 överklagandet och fastställer nämndens beslut. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden åberopar detta 

 tjänsteutlåtande som stöd för nämndens talan. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden ger förvaltningschefen i 

 uppdrag att företräda nämnden i ärendet.  

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  
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1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP), vice ordföranden Katarina Luhr 

 m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

 Utreda orsakerna till de Sjuka-Hus symptom som konstaterats 

 i ärendet. 

 

Vi har tidigare påpekat att personer som drabbas av allergiska 

symptom (ex. Sjuka-Hus symptom) vid anmälan som e-

ärende tvingas gissa på orsaken och inte direkt kan ange sina 

symptom. Detta är fortfarande ett problem och kan möjligen 

ha påverkat detta lite svårbegripliga ärende. 

 

Uppenbart är dock att klaganden den 10 mars (dagen innan 

förvaltningens beslut) på eget initiativ upplyste förvaltningen 

om att Sjuka-Hus problem kunde vara en möjlig orsak till 

problem och att Sjuka-Hus problem tidigare förekommit. 

Härvid hade golv inkl. fyllning (men inte betong) tagits bort. 

Detta är dock en helt otillräcklig åtgärd i sådana fall eftersom 

betongen oftast är skadad och detta problem måste åtgärdas 

genom bilning eller genom rätt installerat, ventilerat golv med 

separat fläktsystem. Någon kontroll av effekten av den 

vidtagna åtgärden (luftning) på förekomsten av giftemissioner 

tycks inte ha gjorts. 

 

Det framgår av ärendet att problemen började samtidigt som 

golven ”åtgärdades”. Det framgår också av ärendet att såväl 

klagandens egen enkät som Hyresgästföreningens agerande 

klart visar att problem fortfarande förekommer. Det bör 

påpekas att Sjuka-Hus problem regelmässigt upplevs som 

ventilatonsproblem men att detta aldrig är den reella 

anledningen. 

 

Det är inte acceptabelt att detta ärende bara a färdas. Om 

problemen ska hanteras genom att återuppta ärendet eller 

öppna ett nytt ärende överlåtes åt förvaltningen att avgöra. 

 

Vi vill i detta sammanhang ta upp ärendet Orrfjärdsgränd 3 

(Dnr; 2013-13988), som förvaltningen via delegationsbeslut 

avfärdat. I detta ärende har 3 personer varav 2 barn blivit 

allvarligt sjuka och ett av barnen tvingats flytta hemifrån. I 

sin slutsats konstaterar förvaltningen att Ventilerade golv inte 

kan rekommenderas och att byte av ett 20 år gammalt golv 

anses som den enda åtgärd som av kostnadsskäl kan 

föreskrivas. Detta strider helt mot förvaltningens tidigare 
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praxis inom detta område, där man förordat ventilerade golv, 

men delvis misslyckats p.g.a. felaktig installation. Ärendet är 

nu överklagat till Länsstyrelsen. Anledningen till 

förvaltningens ändrade inställning vad gäller åtgärder har inte 

redovisats. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP), vice 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. (S). 

 
Reservation 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

 

 § 13 

Årsrapport för tillsyn bassängbad 2013 

Dnr 2014-6571 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens rapport. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Folkhälsomyndigheten.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 23 april 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP) och Stellan F Hamrin (V) föreslår (se 

 beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester 

 m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar enligt följande: 

 

Att godkänna förvaltningens rapport. 

 

Att överlämna rapporten till Folkhälsomyndigheten, samt till 

idrottsnämnden och fastighetsnämnden. 
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Att i övrigt anföra följande: 

 

Vi finner det utmärkt att Miljöförvaltningen tar tag i 

problematiken och driver på de som ansvarar för olika 

badanläggningar i staden. Det är tydligt att det fortfarande 

finns stora gränssnittsproblem mellan Idrottsförvaltningen 

och Fastighetskontoret efter överförandet av 

fastighetsansvaret för stadens idrottsanläggningar från 

Idrottsförvaltningen till Fastighetskontoret. De 

samordningsvinster som denna omorganisation påstods leda 

till, har uteblivit. Organisationen medför ökade kostnader för 

skattebetalarna och vi ser en ökad hälsorisk för våra 

medborgare då dessa besöker stadens badanläggningar. 

 

Förekomsten av den mycket farliga Legionellabakterien är 

oroande. Vi vet att en av de anläggningar där det påvisats 

Legionella i duschar, Forsgrenska badet i Medborgarhuset, 

snart kommer att byggas om, varför problematiken där kan 

lösas i ett större sammanhang. 

Vi vill dock särskilt uppmärksamma de båda andra baden där 

Legionella konstaterats, Tenstabadet och Vällingbyhallen, 

och trycka på vikten av att problemen även där åtgärdas 

snarast. Förutom den direkta hälsorisken finns även risken att 

det uppstår en allmän känsla av att staden prioriterar 

innerstadsbornas badanläggningar men nonchalerar 

motsvarande problematik i förstädernas badanläggningar. 

 

Slutligen är vi bekymrade över problematiken med mindre 

badanläggningar, vanligtvis i privat regi, där initial 

kompetens och kompetensöverföring över tid förefaller vara 

ett återkommande problem. Det är tydligt att tröskeln för att 

få bedriva en mindre badanläggning av detta slag behöver 

höjas. Vi avser att återkomma om detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP) och 

Stellan F Hamrin (V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. 

(S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Det är allvarligt att pseudomonas och legionella regelbundet 
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förekommer vid vissa badanläggningar. Förvaltningen bör ta 

fram tydliga rekommendationer för att långsiktigt åtgärda 

problemet. 

 § 14 
Detaljplan för del av kv Skattsedeln m.m. i stadsdelen 
Hägerstensåsen 
Remiss från stadsbyggnadsnämnden, S-Dp 2012-08651-
54 

Dnr 2014-2703 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förslag från 

ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Magnus 

Liljegren (FP): 
 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att bifalla 

 förvaltningens förslag till beslut samt därutöver anföra 

 följande:  

 

 Planområdet ligger i ett attraktivt och kollektivtrafiknära 

 område. Nämnden ställer sig därför positiv till det föreslagna 

 tillskottet av bostäder. När samrådet kring planprogrammet 

 för detta förslag till ny bebyggelse behandlades av nämnden 

 på sammanträdet den 17 januari 2012 uttalade dock nämnden 

 bland annat följande: 

 

 ”Bostäderna i området Skattsedeln ligger nära en populär och 

 välanvänd bollplan.  Det vore högst olyckligt och oönskat 

 om denna välkomnade exploatering av området skulle 

 innebära restriktioner på befintlig och angelägen verksamhet. 

 Det är därför viktigt att planeringen och utformningen av 

 byggnaderna sker på ett sådant sätt att den potentiella 

 störningen från bollplanen i form av buller minimeras.” 

 

 Nämnden noterar bekymrat att bullret från fotbollsplanen 

 inte har beaktats i bullerutredningen eller planhandlingarna, 

 och vill därför återupprepa och understryka uppmaningen att 

 anpassa utformningen av den planerade bebyggelsen så att 

 eventuella störningar från den befintliga bollplanen kan 

 undvikas. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

Förvaltningen föreslår att miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar 

enligt följande: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka planen 

 under förutsättning att: 

 

a. Kompensationsåtgärder som stärker de ekologiska 

funktionerna genomförs. 

 

b. Källåtgärder prövas för att klara 55 dBA på hela 

förskolegården, förslagsvis att ersätta befintligt staket vid 

tunnelbanan med en bullerdämpande skärm.  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och 

 Magnus Liljegren (FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande: 

  

 1  Att avslå planen, om inte likvärdiga ekologiska  

  kompensationsåtgärder som stärker de ekologiska  

  funktionerna beslutas och genomförs.  

 

 2 Att adekvata bullerdämpande åtgärder tas fram för  

  förskolegården mot tunnelbanan. 

 

 3  Att avslå byggnation inom den del av kvarteret Skattsedeln 

  som fungerar som en informell del av skolgården.  

 

I övrigt vill vi anföra följande 

 

Det är riktigt att det behöver byggas fler bostäder i 

Stockholm. Det är även riktigt att detta är en rimlig plats att 

bygga på, betraktat ur platsens funktion i ett 

kollektivtrafiknära läge, men planen medför även förlust av 

värdefull natur. Just därför är det så tråkigt att man 

fortfarande inte – år 2014 – anammar detta med ekologiska 

kompensationsåtgärder. 

 

Enligt uppgift har även samrådsprocessen lämnat en hel del 

övrigt att önska. Vi vill betona nödvändigheten av ett brett 

lokalt deltagande rörande var och hur det ska byggas, så att 

nybyggnation får en lokal förankring och inte enbart ses som 

intrång i den lokala närmiljön. 
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3) Åsa Wester m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt förvaltningens förslag. 

 

4) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande: 

 

Avslå förvaltningens förslag till beslut. 

 

Förslaget innebär att värdefulla grönmiljöer förstörs. 

Förslaget bör därför avslås och en ett nytt förslag tas fram där 

bebyggelse enbart sker på tidigare exploaterad mark och där 

barnperspektivet förstärks. 

 

Vi anser därutöver att det inte är Miljöförvaltningens ansvar 

att ta hänsyn till politiska beslut rörande byggande. Sådana 

avvägningar ska ske på politisk nivå. Vi reagerar också på 

uttrycket att 140.000 bostäder enbart tar 7 promille av stadens 

värdefulla grönområden i anspråk eftersom begreppet 

”värdefulla” här inte definieras och i praktiken tolkas som 

”förekommande”. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Magnus Liljegren (FP). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

Åsa Wester m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

 

 § 15 
Förslag till strategisk inriktning för bättre leveranstrafik 
2014-2017 
Remiss från trafik- och renhållningsnämnden,  
dnr T2014-00277 
Dnr 2014-4853 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 
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 och överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

 remissen.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP), Åsa Wester m.fl. (S) och Stellan F 

 Hamrin (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande: 

 

Att godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande samt att anföra 

följande: 

 

Många varuleveranser görs med halvtomma bilar och därför 

är det vanligaste innehållet i de varubilar som rullar runt på 

Stockholms gator luft. Det finns därför all anledning att se 

över och följa upp varutransportlogistiken i Stockholm. 

Att varor levereras mitt under rusningstid är en gammal 

kvardröjande vana i Stockholm som inte längre tillämpas i 

andra europeiska storstäder, till exempel Köpenhamn och 

London. 

 

De osynliga prispåslag som sker när varor inhandlas med i 

priset inkluderad transportkostnad går att tydliggöra och 

pressa om transporter utförs som en egen tjänst. 

Allt detta bevisade vi i det transportprojekt som MP 

tillsammans med S och V bedrev under den förrförra 

mandatperioden. 

 

Samordnad leveranslogistik, i betydelsen att varuleveranser 

kan ske med EN transportbil på EN given dag till exempelvis 

en förskola, minskar naturligtvis både trängseln på stadens 

gator och minskar den totala påverkan av fordonsavgaser i 

Stockholm. Dessutom vet personalen på ifrågavarande 

förskola vilken tid som varor ska levereras. Detta i motsats till 

i dag där varje varuslag har sin egen transportbil, om hamnar i 

köer med övrig trafik.  

 

Leveranser på andra tider än mitt under rusningstid är inte 

bara möjliga, de är så mycket effektivare än varutransporter 

under rusningstid. Trots den merkostnad det innebär att ha 

chaufförer arbetande på till exempel kvällar och helger, så blir 

lönsamheten högre. Detta eftersom dessa leveranser går att 
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utföra mycket snabbare än under rusningstid. 

Detta minskar även trängseln på stadens gator. Problematiken 

här, förutom eventuella bullerfrågor, är att mottagningsställen 

för varutransporter kan behöva sektioneras, vilket medför en 

del initiala ombyggnadskostnader. Sektioneringen kan 

behövas på ställen som ska ta emot varor på tider där egen 

personal inte längre finns på plats, där chauffören måste 

placera kylvaror direkt i kylrum, till exempel på skolor.  

Fördelen med sådana transporter till just skolor på 

lågtrafiktider är att barnen vanligtvis inte längre befinner sig i 

skolan. 

 

Stockholms stad kan spara ca 30 miljoner kronor årligen 

(räknat i 2006 års penningvärde) av skattebetalarnas pengar 

genom att beställa transporten för sig. De påslag som görs vid 

beställning av varor där transporten ingår, syns inte på priset, 

men kan ofta utgöra en väsentlig del av totalsumman. Många 

leverantörer har egna avtal med transportörer, där det kan 

ingå ”pay-back”-uppgörelser och andra system som 

maximerar vinsten för leverantören. 

 

Mycket av ovanstående förutsätter omlastningscentraler i 

omedelbar anslutning till Stockholm. Där kan varor lastas om 

från större transportbilar till mindre transportbilar, vilka med 

fördel kan vara olika former av miljöfordon. Detta minskar 

utsläpp till miljön och minskar trängseln på stadens gator. 

Samt möjliggör en ökad fyllnadsgrad, så att varor som ska till 

samma mottagare, eller åtminstone samma geografiska 

område, kan samlastas. 

 

Tyvärr hörde ovanstående till det som lades ner av det förra 

miljöborgarrådet efter den borgerliga valsegern år 2006 med 

motiveringen att ”detta hindrade konkurrensen mellan 

transportföretagen i Stockholm”. Detta har lett fram till den 

röriga, kostnadskrävande och miljömässigt negativa situation 

som vi nu har i dag avseende varutransporter i Stockholm. 

Det är därför glädjande att det nu – åtta år senare – förefaller 

finnas en vilja att lösa logistikproblemen med varutransporter 

i Stockholms stad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP), Åsa 

Wester m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag. 
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Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Vi delar förvaltningens synpunkter och hoppas att man i nästa 

steg ska kunna presentera kvantifierbara mål och delmål. Vi 

är positiva till att utnyttja större fordon och natt-tider för 

distribution förutsatt att bullerproblem inte skapas och att den 

totala energiförbrukningen per enhet därmed minskar. Det 

sistnämnda är närmast en förutsättning för att kunna 

distribuera närproducerade varor i större utsträckning 

eftersom utsläppen per enhet för dessa typer av varor enligt 

NV tenderar att bli höga. Utöver de förslag som presenteras 

efterlyser vi samarbete med Volvo och Scania rörande fasta 

el-vägar i staden (vilket Trafikborgarrådet glädjande nog 

lovade vid senaste fullmäktigedebatten). 

 

 

 § 16 

Älvsjöskogen, förslag till naturreservat.  

Beslut om remiss 

Dnr 2014-5901 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt kontorens förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att ge 

 miljöförvaltningen i uppdrag att skicka förslag till bildande 

 av naturreservat för Älvsjöskogen enligt bilaga till 

 tjänsteutlåtandet på remiss. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets, miljöförvaltningens och 

stadsbyggnadskontorets gemensamma tjänsteutlåtande från den 8 

maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP), Åsa Wester m.fl. (S) och Stellan F 

 Hamrin (V) föreslår att nämnden behandlar ärendet 

 vid dagens sammanträde. 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 
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 nämnden återremitterar ärendet. 

 
Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslaget att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner 

att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag om återremiss. 

 
Ytterligare framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och 

 Magnus Liljegren (FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester 

 m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar enligt följande: 
 

 Att hela Älvsjöskogen inklusive det som omnämns som  

 Hagsätraskogen i tjänsteutlåtandet ingår i det föreslagna  

 naturreservatet. 

 

 Att i reservatföreskrifterna möjliggör utbyggnad av  

 tunnelbana eller annan spårbunden kollektivtrafik. 

 

 Att i övrigt godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

 

Vi anser i linje med det ursprungliga förslaget att hela 

Älvsjöskogen ska ombildas till naturreservat. Undersökningar 

har visat att den östra delen av skogen naturvärden minst lika 

höga som den västra delen. Den östra delen av skogen fyller 

även en viktig funktion som rekreationsområde för de som 

bor i Hagsätra, Högdalen och Rågsved.  

 

Det kan komma behövas en tvärförbindelse mellan Hagsätra 

och Älvsjö av både miljöskäl och för att utveckla staden. Vi 

tror det är möjligt att kombinera en tvärförbindelse utan att 

det får större negativa effekter på naturreservatet. 
 

4) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande: 
 

Tillstyrka förvaltningens förslag till beslut. 

 

Uppdra åt förvaltningen att i samarbete med berörda nämnder 

och bolag utreda möjligheten att utvidga reservatet främst vad 

avser grönområdena öster om järnvägen, inkludera 

förbindelselänkar för djur och människor över järnvägen. Samt 

utveckla arbetet med skötsel, skydd och information av 
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kulturhistoriska lämningar.  

 

Det är glädjande att delar av Älvsjöskogen äntligen kan bli 

naturreservat. Beslutet innebär emellertid också att stora 

grönområden i praktiken avsätts för byggnation. Detta är enligt 

vår mening oacceptabelt och en utvidgning av det skyddade 

området måste utvidgas till att omfatta hela Älvsjöskogen (se 

SNF:s synpunkter) och förbindelselänkar måste skapas över 

järnvägen för människor och djur. 

 

Vi anser att de kulturhistoriska värdena måste förstärkas 

generellt sett men särskilt vad avser Göta landsväg och de 

andra lämningar som kan finnas inom de aktuella områdena. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Magnus Liljegren (FP). 
 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. 

(S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Vi finner det märkligt att denna reservatsbildning endast 

omfattar den västra delen av Älvsjöskogen. Var har det beslut 

tagits och av vilka, som säger att den östra delen av 

Älvsjöskogen inte ska innefattas, utan utgöra 

utvecklingsområde för framtida exploateringar?  

 

Det kan med fog hävdas, att de naturvärden som finns i den 

östra delen av Älvsjöskogen till och med har högre värden än 

de i den västra delen. Även ur social synpunkt så kan behoven 

av ett närnaturområde vara större i flerfamiljshusen i Hagsätra 

än motsvarande i villaområdena på Älvsjösidan. 

Älvsjöskogen är idag ett viktigt naturområde för många av 

Stockholms invånare. Vi anser därför att det är mycket viktigt 

att hela Älvsjöskogen ska omfattas av 

naturreservatsbildningen.  

 

Dessutom föreslår vi att de båda halvorna av Älvsjöskogen 

knyts samman med hjälp av en ekodukt över järnvägen. En 

sådan bör ha en bredd av c:a 100 meter för att vara effektiv. 
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Den kan gärna förses med en gång och cykelväg, som bättre 

knyter samman Älvsjö med Hagsätra. 

 

 

 § 17 
Kyrkhamn, förslag till naturreservat.  
Beslut om remiss 
Dnr 2014-5902 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt kontorens förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att ge 

 miljöförvaltningen i uppdrag att skicka förslag till bildande 

 av naturreservat för Kyrkhamn enligt bilaga till 

 tjänsteutlåtandet på remiss. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets, miljöförvaltningens och 

stadsbyggnadskontorets gemensamma tjänsteutlåtande från den 30 

april 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP) och Åsa Wester m.fl. (S) föreslår (se 

 beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande: 

 

 Att skicka förslag till bildande av naturreservat för  

 Kyrkhamn på remiss, men att dessutom tillse att  

 gränsdragningen korrigeras till att följa Sigfridsdalsvägen  

 söderut till Kyrkhamnsvägen.  

 

 Att därutöver anföra följande: 

 

 Strax före Sigfridsdalsvägens anslutning till Kyrkhamnsvägen 

 ligger Stockholms enda storhög och intill den finns tre mindre 

 gravar d.v.s. lämningar från brons och järnåldern som också 

 borde inkluderas i området. Detta gör gränsdragningen mer 

 naturlig och inkluderar ovärderliga historiska värden.  

 

 Vi anser även att man bör utreda möjligheten att inkludera 
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 golfbanan med dess natur- och rekreationsvärden inom 

 reservatsgränsen. 

 

3) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

Tillstyrka förvaltningens förslag till beslut. 

 

Uppdra åt förvaltningen att i samarbete med berörda nämnder 

och bolag utreda möjligheten att utvidga reservatet vad avser 

grönområdena och stränder samt utveckla arbetet med skötsel, 

skydd och information rörande kulturhistoriska lämningar till 

lands och sjöss. 

 

Det är glädjande att Kyrkhamns-området äntligen kan bli 

Naturreservat. Beslutet innebär emellertid också att betydande 

grönområden i praktiken avsätts för byggnation. Detta är 

enligt vår mening oacceptabelt och en utvidgning av det 

skyddade området måste ske utifrån ekologiska och sociala 

behov främst vad avser resterande skogsmark samt stränder 

och strandnära områden (se SNF:s synpunkter). Möjligheten 

att inkludera Sigfridsdal och Golfbanan (med bibehållen 

verksamhet) i området bör undersökas. 

 

Vi anser att de kulturhistoriska värdena måste förstärkas 

generellt sett men särskilt vad avser fartygslämningar, hamn 

och bosättningar med gravfält. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP) och 

Åsa Wester m.fl. (S). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

När Stockholm växer ökar behovet av stadsnära 

naturområden för biologisk mångfald såväl som rekreation. 

Vi har länge drivit frågan om inrättandet av de nu föreslagna 

naturreservaten och välkomnar därför att dessa nu slutligen 

kommer upp för beslut. Vi kan bara beklaga att 
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reservatbildningarna inte har kommit upp tidigare, trots den 

moderatledda alliansens långvariga löften.  

 

Det är olyckligt att majoriteten har valt att inte gå vidare med 

reservatbildningen av Rågsveds friområde. Stora delar av 

området utgörs av naturmark som bedöms som värdefull ur 

flera olika aspekter. De värden som finns i dessa 

grönområden har sådan kvalitet att de bör bevaras och stärkas. 

 

Socialdemokraterna har länge drivit frågan om 

naturreservatsbildning Årstaskogen och Årsta holmar. 

Området innehåller viktig, unik och skyddsvärd mark som på 

detta sätt kan fortsätta att vara tillgänglig för medborgarna 

och samtidigt vara ett skydd för växt- och djurliv i området. 

Vi ställer oss däremot kritiska till beslutet om att uppföra en 

bro till Årsta holmar. Det är tveksamt om stadens pengar gör 

bäst nytta genom en bro till Årsta holmar. Nyttan med bron är 

oklar, och det lokala motståndet är stort. Det är i grunden 

positivt att tillgängliggöra grönområden, men stadens pengar 

hade i det här fallet gjort bättre nytta ifall de använts till att 

exempelvis förbättra befintliga grön- och parkområden på 

Söder.  

 

 

 § 18 
Årsta Skog och Årsta holmar, förslag till naturreservat. 
Beslut om remiss 
Dnr 2014-5891 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt kontorens förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att ge 

 miljöförvaltningen i uppdrag att skicka förslag till bildande 

 av naturreservat för Årsta Skog och Årsta holmar enligt 

 bilaga till tjänsteutlåtande på remiss. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets, miljöförvaltningens och 

stadsbyggnadskontorets gemensamma tjänsteutlåtande. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP), vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 
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 (MP) och Åsa Wester m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande: 

 

Tillstyrka förvaltningens förslag till beslut. 

 

Uppdra åt Förvaltningen att i samarbete med berörda nämnder 

och bolag utreda möjligheten att utvidga reservatet vad avser 

grönområdena, stränder och vatten samt skötsel, skydd och 

information av kulturhistoriska lämningar.  

 

Det är glädjande att Årsta Skog och Holmar äntligen kan bli 

Naturreservat. Beslutet innebär emellertid också att betydande 

grönområden i praktiken avsätts för byggnation. Detta är 

enligt vår mening oacceptabelt och en utvidgning av det 

skyddade området måste ske utifrån ekologiska och sociala 

behov främst vad avser stränder, strandnära områden och 

vatten. Möjligheten att inkludera Årsta holmars gård i 

reservatet bör undersökas liksom strand- och skogsområdet på 

Södermalm NNO om holmarna. Likaså bör möjligheten att 

skapa ett sammanhängande skyddsområde inklusive vatten 

mellan Södermalm och Årsta Skog undersökas och området 

vid södra stranden utvidgas (se SNF:s förslag). 

 

Vi anser att de kulturhistoriska värdena måste förstärkas 

generellt sett men särskilt vad avser maritima lämningar på 

Årsta Holme samt de bosättningar, gravfält, industri- och 

jordbrukslämningar som finns på södra området. 

 

Besök på holmarna bör enbart ske med båt. Årstabäcken bör 

restaureras så att ett självreproducerande bestånd av bl.a. 

öring kan skapas, vilket förutsätter ökad tillförsel av vatten 

vid torrperioder. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP), vice 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. (S). 

 
Reservation 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 
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Vi beklagar att man i underlaget avstått från att göra en analys 

av var och varför reservatsgränsen bör gå i öster mot 

Gullmarsplan. Vi anser t.ex. att hela det befintliga 

koloniområdet bör innefattas inom reservatsgränsen. Det är 

fullt möjligt att låta reservatsgränsen följa Årstavikens strand 

ända fram till i höjd med Gullmarsplans gymnasium men 

ännu hellre omfatta hela bredden från bro till bro, från 

Årstabron till Johanneshovs-/Skanstulls-/Skansbron. Detta 

möjliggör också en sammankoppling av promenadvägar och 

ekologiska samband fortsatt österut. De ekologiska 

sambanden österut måste studeras närmare, vilket kan ge ett 

värdefullt bidrag till utredningen om Gullmarsplans framtid. 

 

Vi vill här starkt poängtera vikten i att utreda och upprätthålla 

ett möjligt ekologiskt samband från Årstaskogen och österut. 

Detta ekologiska samband bör i så fall ges ett stärkt skydd 

från framtida exploatering. 

 

Rörande en bro till Årsta holmar från Södermalm, så är det 

fortfarande en dålig idé, utifrån det hot som en sådan bro 

utgör mot ett ur ekologiskt värdefullt kärnområde, samt att 

någonting mer än en rent rudimentär tillsyn inte kommer att 

vara möjlig. Vi vill, i stället för att bygga en bro, öka 

tillgången till holmarna för allmänheten genom båttrafik som 

på ett bättre sätt kan reglera besöken på holmarna inom ramen 

för skyddet som behövs under t.ex. häckningssäsong och dyl. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

När Stockholm växer ökar behovet av stadsnära 

naturområden för biologisk mångfald såväl som rekreation. 

Vi har länge drivit frågan om inrättandet av de nu föreslagna 

naturreservaten och välkomnar därför att dessa nu slutligen 

kommer upp för beslut. Vi kan bara beklaga att 

reservatbildningarna inte har kommit upp tidigare, trots den 

moderatledda alliansens långvariga löften.  

 

Det är olyckligt att majoriteten har valt att inte gå vidare med 

reservatbildningen av Rågsveds friområde. Stora delar av 

området utgörs av naturmark som bedöms som värdefull ur 

flera olika aspekter. De värden som finns i dessa 

grönområden har sådan kvalitet att de bör bevaras och stärkas. 

 

Socialdemokraterna har länge drivit frågan om 

naturreservatsbildning Årstaskogen och Årsta holmar. 

Området innehåller viktig, unik och skyddsvärd mark som på 

detta sätt kan fortsätta att vara tillgänglig för medborgarna 

och samtidigt vara ett skydd för växt- och djurliv i området. 
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Vi ställer oss däremot kritiska till beslutet om att uppföra en 

bro till Årsta holmar. Det är tveksamt om stadens pengar gör 

bäst nytta genom en bro till Årsta holmar. Nyttan med bron är 

oklar, och det lokala motståndet är stort. Det är i grunden 

positivt att tillgängliggöra grönområden, men stadens pengar 

hade i det här fallet gjort bättre nytta ifall de använts till att 

exempelvis förbättra befintliga grön- och parkområden på 

Söder.  

 

 

 § 19 
Programsamråd om förslag till nya bostäder på f.d. 
trädskolan i Riddersvik i stadsdelen Hässelby Villastad  
Remiss från stadsbyggnadsnämnden, S-Dp 2013-11692 
Dnr 2013-17079 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka 

 programförslaget under förutsättning att: 

 

a. Nya bostäder avvaktar pågående planering för en ny 

energianläggning i Lövsta. 

 

b. En högre exploateringsnivå prövas för bostäder inom 

trädskolans område. 

 

c. Det nya naturreservatet för Kyrkhamn beaktas i den 

fortsatta programplaneringen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 
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(MP) enligt följande: 

 

Vi finner det tveksamt om Stockholms stad verkligen inte 

behöver en egen trädskola, där framtidens parkträd kan få 

växa till sig i det klimat som råder på våra breddgrader, för att 

senare transporteras och planteras i närområdet. 

 

Givet ovanstående, så är planen väl bearbetad och vackert 

utformad. Vi anser dock att det kan vara lämpligt att i detta 

naturnära område bygga flerbostadshus istället för radhus 

eller villor för att öka antalet bostäder i planen. Vi tycker 

också att det är viktigt att platsen som väljs för förskolan 

planeras tidigt och förläggs till en skyddad och bullerfri plats. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

Vi instämmer i förvaltningens förslag till beslut, det är viktigt 

att bebyggelsen anpassas både till kommande 

energianläggningar som naturreservatet. Framförallt är det 

viktigt att bebyggelsen vid den gamla trädskolan får en högre 

exploateringsgrad. I bostadsbristen Stockholm behövs går inte 

att prioritera småhus framför flerbostadshus på större 

områden. En bebyggelse med högre exploateringsgrad har 

också visat sig mer ekologiskt hållbar.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

 Vi tillstyrker förvaltnings förslag till beslut men vill därutöver 

 påpeka behovet av hänsyn till det av oss föreslagna 

 utvidgandet av Naturreservatet i området. 

 

 

 § 20 
Naturvårdsverkets förslag till nya etappmål 
Remiss från kommunstyrelsen med dnr 001-488/2014 av 
remiss från Miljödepartementet 
Dnr 2014-5877 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 



 

 
 

 Sida 28 (42) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP) och Stellan F Hamrin (V) föreslår (se 

 beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester 

 m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar enligt följande: 

 

Att lägga till nedanstående text till miljöförvaltningens 

tjänsteutlåtande 

 

Att godkänna och överlämna det reviderade utlåtandet som 

svar på remissen. 

 

Att omedelbart justera ärendet 

 

Det bör finnas etappmål för minskat avfall generellt, inte bara 

matavfall. Naturvårdsverket har nyligen beslutat om ett 

nationellt program för förebyggande av avfall. Det bör backas 

upp av ett uttryckligt etappmål. Det ligger också i linje med 

EU:s avfallshierarki. 

 

Det bör vidare finnas ett etappmål för minskad 

avfallsförbränning samt för att avfallsförbränningskapaciteten 

inte ökas. Summan av ett antal privata och lokala beslut kan 

vara en kraftig utbyggnad av avfallsförbränningskapacitet. 

Detta kan vara bra på kort sikt, men på längre sikt minskar det 

incitamenten att arbeta med avfallspolitiken högre upp i 

avfallshierarki, både här i Sverige och i de länder vars avfall 

vi kommer att behöva importera för att ta vara på 

förbränningskapacitet. Särskilt bör vi minska förbränningen 

av plast, matavfall och papper som inte återcirkulerats 

maximalt. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP) och 

Stellan F Hamrin (V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. 

(S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 
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Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Vi tillstyrker förvaltningens förslag till beslut men anser 

utöver detta att delmålen i betydligt högre grad bör vara 

kvantitativa och att lagstiftning ska användas i de fall detta 

visar sig nödvändigt. 

 

 § 21 
Stockholms Hamn AB:s prövotidsredovisning avseende 
bulleremissioner från hamnverksamheten och tågtrafiken 
i Värtahamnen-Frihamnen 
Remiss från mark- och miljödomstolen,  
mål nr M 2807-07 
Dnr 2007-3605 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden åberopar förvaltningens 

 yttrande som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

 beslutet till mark- och miljödomstolen. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 22 
Remiss av betänkandet om genomförandet av Seveso III-
direktivet (SOU 2014:17) 
Remiss från kommunstyrelsen dnr KS 00560/2014 
Dnr 2014-6144 
 

Beslut  
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Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner förvaltningens 

 tjänsteutlåtande som svar på remissen.  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Vi anser att man måste se påföljdssystemet som en helhet. 

Det inkluderar utöver själva sanktionens storlek både 

kalkylerad risk för upptäckt vid överträdelse, och risk för 

påföljd vid upptäckt överträdelse, Sanktionens storlek spelar 

mindre roll, om risken för upptäckt eller för påföljd är för 

liten. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

Vi har inga särskilda synpunkter på vare sig utredningen eller 

förvaltningens förslag till remissvar. 

 

Vi utgår dock ifrån att miljöförvaltningen och andra berörda 

förvaltningar i staden regelbundet utför beredskapsövningar 

inför tänkbara olyckor.  

 

 

 § 23 
Tillsynsrapport Hamn och sjöfart 2013 
Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-5253 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
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förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten ”Hamn & Sjöfart – Tillsynsrapport 2013”. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till styrelsen för Stockholms Hamnar, Trafikverket 

 och exploateringsnämnden.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 24 
Tillsynsrapport Livsmedelsindustrin 2013 
Dnr 2014-4374 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten Miljötillsyn livsmedelsindustrin. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att skicka rapporten 

 till verksamhetsutövare i branschen.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 23 april 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 
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Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Rapporten visar att företag som fått tidigare miljötillsyn också 

har kommit längre i sitt miljöarbete. Detta innebär att kunskap 

och information driver miljöarbetet framåt, och 

inspektionerna har här en viktig roll. Stora miljövinster kan 

göras genom att företagen själva har ett effektivt miljöarbete. 

Därför vill vi införa ett system som bygger på Stockholms 

tidigare miljödiplomering av småföretag, och där företagare 

som uppnår sina miljömål kan uppmärksammas för detta, 

exempelvis på stadens hemsidor och eventuellt med särskilda 

utmärkelser för företag som lyckats extra bra. 

 

 

 § 25 
Tillsynsrapport 2013 – avfallsanläggningar 
Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-5867 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten ”Tillsynsrapporten 2013 – avfallsanläggningar”.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 25 april 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Jäv 

Charles Berkow (MP) deltar eller närvarar inte i beslut eller 

handläggning av detta ärende på grund av jäv. 

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
 
 

 § 26 
Rapport om tillsyn över kvicksilverbranschen 2013 
Dnr 2014-4334 
 
Beslut  
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Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten Tillsyn över kvicksilverbranschen 2013. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP), vice ordföranden Katarina Luhr 

 m.fl. (MP) och Stellan F Hamrin (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Åsa Wester m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

 Att i huvudsak godkänna rapporten och därutöver anföra  

 

Som tillsynsrapporten inleds med är kvicksilver en av de mest 

giftiga metallerna och kraftfullaste miljögifterna. 

Förvaltningen skriver att tandläkarmottagningarna i 

Stockholm får tillsynsbesök ungefär vart 4:e år, men sett till 

hur många tillsynsbesök som gjordes 2014 handlar det snarare 

om 7-8:e år. Behovet av tillsyn hos tandläkarna är stort sett 

till bristerna 41% av mottagningarna brast i egen kontrollen 

och 16% saknande amalgamavskiljare. Det senare är allvarligt 

då avsaknaden av avskiljer riskerar att kvicksilver fortsätter 

att läcka ut från mottagningarna.  

 

Tillsynen visade också stora brister på hur kvicksilver 

hanteras på laboratorierna vid Stockholms Universitet. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP), vice 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Stellan F Hamrin (V). 

 
Reservation 

Åsa Wester m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 

 

 

 



 

 
 

 Sida 34 (42) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

 § 27 
Årlig tillsynsrapport för Energianläggningar år 2013 
Dnr 2014-3165 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten ”Årlig tillsynsrapport för energianläggningar 

 2013”.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Jäv 

Charles Berkow (MP) deltar eller närvarar inte i beslut eller 

handläggning av detta ärende på grund av jäv. 

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP), Åsa Wester m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) enligt 

följande: 

 

Denna innehållsrika rapport, visar på behovet av kontroll och 

uppföljning. Felaktigheterna inom Forums ansvarsområde är 

enligt vår bedömning oacceptabelt stora och tyder enligt vår 

bedömning på brister i verksamheten som inte bör 

förekomma. 

 

I framtida tillsynsrapporter vill vi att förvaltningen tar upp 

frågan om ifall och i vilken utsträckning förbränning av 

perfluorerade ämnen i avfall kan resultera i utsläpp av 

fluorerade växthusgaser. Perfluorerade ämnen kan brytas ned 

vid förbränning. Eftersom dessa ämnen från början kan vara 

både extremt långlivade och potentiellt farliga är det i sig 

positivt att de bryts ner. Men om nedbrytningsprodukterna är 

extremt starka och långlivade växthusgaser kan de i stället 

bidra till växthuseffekten. Även om utsläpp av en del f-gaser, 

växthusgaser som innehåller fluor, inte behöver rapporteras är 
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det ändå av intresse i sak. 

 

 § 28 
Tillsynsrapport Exploateringsprojekt 2013 
Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-6012 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten ”Exploateringsprojekt – Tillsynsrapport 2013”. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Trafikverket och exploateringsnämnden.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

 Det är glädjande att de ansvariga för stadens 

 infrastrukturprojekt tycks ta tillräcklig hänsyn till de lagbudna 

 miljöreglerna.  

 

Det är dock mycket otillfredsställande att TRV ännu inte ser 

någon annan lösning på problemet med de förväntade extremt 

höga kväveoxid- och partikelhalterna i den planerade 

Förbifartstunneln än att omdefiniera regelverket för att göra 

tunneln möjlig. Tunneln förväntas vid normal drift årligen 

leda till för tidig död av minst 20 personer och skada flera 

tusen (TRV:s egna bedömningar). Vid de köbildning, som 

enligt TRV kan förväntas förekomma, blir skadorna än större. 

 

Det är också anmärkningsvärt att projektet Nya Slussen 

fortsätter trots att bussterminalen inte kan förverkligas och att 

Miljötillstånd för projektet som helhet inte erhållits. Speciellt 
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som den senaste IPCC-rapporten klart visar att havet vid 

Slussen till år 2100 kan förväntas stiga med 1,0 m (0,98 m + 

regional avvikelse på 0,2 m och effekter av issmältningen vid 

Väst-Antarktis på 0,3 m – landhöjning på 0,5 m). Enligt 

sökandens MKB är Nya Slussen konstruerat för en högsta 

havshöjning vid Slussen på 0,50 m. Enligt sökanden ska Nya 

Slussen stå i 100 år, vilket också enligt sökandens egen MKB 

vad gäller havsytan inte är möjligt, och enligt IPCC ännu 

mindre sannolikt. 

 

 

29 § 29 
Årlig rapport för tillsyn av avloppsreningsverken 2013 

Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-6268 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten ”Årlig rapport för tillsyn av avloppsreningsverken 

 2013”.  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Stockholm Vatten VA AB.  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 maj 2014. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Jäv 

Vice ordföranden Katarina Luhr (MP) och Mats E. P. Lindqvist 

(MP) deltar eller närvarar inte i beslut eller handläggning av detta 

ärende på grund av jäv. 
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

 Att i huvudsak godkänna rapporten men önskar ett 

 förtydligande på följande punkter i rapporten: 
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- I rapporten nämns det att reningsverken producerar nära 17 

 miljoner normalkubikmeter rötgas och att det endast är ca 

 16 miljoner normalkubikmeter som sedan blir fordonsgas. 

 Det vore därmed önskvärt att det i rapporten framgick var 

 resterande rötgas tar vägen.  

 

- I rapporten nämns också att det producerats ett slamparti 

 som på grund av förhöjda zinkhalter inte kunnat användas 

 för spridning på åkermark. Det vore önskvärt att rapporten 

 informerade om var detta slamparti tog vägen.  

 

- I rapporten framgår också att förvaltningen hanterat 50 

 avvikelser på reningsverken samt på ledningsnäten vilka 

 vore intressant i rapporten att veta mer om vad dessa 

 innebar.  

Problemen med bräddningarna från ledningsnätet ser vi som 

allvarliga och trots problematiken kring väderleken bör detta 

tas på största allvar då detta kan leda till allvarliga problem 

såsom övergödning av våra sjöar. Vi ser också med oro på 

metallhalterna i slampartierna och hoppas att förvaltningen tar 

dessa problem på allvar och aktivt arbetar med frågorna.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

Det är positivt att Stockholms reningsverk detta år uppfyller 

gällande regelverk. 

Det är dock uppenbart att betydande åtgärder måste vidtas för 

att minska bräddningsmängden och då framförallt till de 

mindre vattnen. 

Vi vill återigen påpeka att vi anser nedläggningen av Bromma 

ARV är en alltför stor risktagning i dagens situation och att 

samordning med regionen i övrigt  är en klart bättre strategi. 

 

30 § 30 
Tillsynsrapport 2013 - Grafiska branschen 
Dnr 2014-6303 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten ”Tillsynsrapport 2013 – Grafiska branschen”. 
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Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 28 april 2014. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

  

31 § 31 
Svealandskusten 2014 
Årsrapport från Svealands kustvattenvårdsförbund 
Dnr 2014-6481 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 anmälan av Svealands Kustvattenvårdsförbunds årsrapport 

 ”Svealandskusten 2014”. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 28 april 2014. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP), vice ordföranden Katarina Luhr 

 m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

 Godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

 

Därutöver uppdra åt förvaltningen att utreda möjligheten att 

syresätta syrefria djupområden i skärgården. 

 

De tidigare omfattande studierna och redovisningarna av 

fysikaliska, kemiska och biologiska förhållanden i skärgården 

har under Alliansens tid vid makten allvarligt försämrats p.g.a 

brist på resurser och kompetens. Alliansen har inte heller 
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utnyttjat de resurser som regeringens ställt till förfogande för 

restaureringsåtgärder.  

 

Tidigare redovisningar har visat att den tidigare positiva 

utvecklingen under 2000-talet förändrats till det sämre. 

Förutom otillräckliga åtgärder från berörda kommuner  

beror detta på ökad belastning från Mälaren och som denna 

studie visar på inflöde av syrefritt bottenvatten från Östersjön. 

I den ganska långa väntan som krävs för att lösa det senare 

problemet kommer det att bli nödvändigt att genom 

syresättning restaurera syrefria djuphålor för att därigenom 

också hindra utflödet av fosfor från berörda sediment. 

Liknande åtgärder har tidigare med framgång vidtagits i 

Järlasjön och under senare år också i Stockholms och 

Bohusläns skärgårdar. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP), vice 

ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Åsa Wester m.fl. (S). 

 
Reservation 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) och Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

Rapporten är ännu ett oroande tecken på att vi är på väg att 

missa målen i EU:s vattendirektiv. Den visar att alla parter 

behöver intensifiera arbetet. Regeringen behöver ge 

myndigheterna starkare instrument för att klara målen. Vi vill 

inte riskera att hamna i samma situation som vi nu har för 

luftkvalitetsdirektivet, där vi snart 10 år efter det att målen 

skulle ha nåtts fortfarande väntar på att regeringen ska ge 

kommunerna bättre instrument för att klara målen. 

 

 

32 § 32 
Föreläggande att utreda förbud mot genomfartstrafik av 
tung trafik på Hornsgatan för att minska halten 
kvävedioxid 
Dnr 2008-577 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att förelägga 

 Stockholms stad genom dess trafik- och renhållningsnämnd 

 (org. nr. 212000-0142) att 

 

a. utreda vad ett förbud mot genomfart av tung trafik (utom 

bussar i linjetrafik) på Hornsgatan skulle medföra för 

konsekvenser i form av förbättring av kvävedioxidhalten 

på Hornsgatan samt påverkan på luften på 

omkringliggande gator, och att 

 

b. utreda eventuella andra åtgärder som trafik- och renhåll-

ningsnämnden kan genomföra för att minska halten 

kvävedioxid på Hornsgatan samt vilken effekt de kan 

väntas få.  

 

2  Trafik- och renhållningsnämnden ska inkomma med en  

  skriftlig redovisning för punkt a och b till miljö- och  

  hälsoskyddsnämnden senast den 30 november 2014.   

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 7 maj 2014. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Magnus Liljegren (FP) och Åsa Wester m.fl. (S) föreslår (se 

 beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande: 

 

 Att utöver förvaltningens förslag till beslut lägga till följande: 

 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden begär att stadens ledning 

uppvaktar regeringen i syfte att få ett beslut om rätt för 

kommuner att införa miljözon med förbud mot äldre 

personbilar, lätta lastbilar och lätta bussar enligt 

Transportstyrelsens förslag från maj 2010. 

 

Tjänsteutlåtande refererar till SLB-rapport 7:2010 som 

redovisades i miljö- och hälsoskyddsnämnden först vid 

sammanträdet 2012-03-06. Enligt rapporten skulle en 

miljözon klass 2 med förbud för äldre personbilar, lätta 

lastbilar och lätta bussar kunna minska NO2 med knappt 10, 

enligt Transportstyrelsens förslag om reglering av lätta fordon 

som presenterades. 2010-05-12 Regeringen bereder 
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fortfarande detta förslag från Transportstyrelsen. Ett 

regeringsbeslut i linje med Transportstyrelsens förslag skulle 

ge kommunerna ett välbehövligt styrmedel för att kunna 

minska exponeringen för NO2. 

 

3) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

Uppdra åt Trafikkontoret att införa genomfartsförbud för tung 

trafik samt utökad miljözonsklass för innerstan. 

 

Uppdra åt Trafikkontoret att utreda ytterligare åtgärder för 

den händelse detta skulle bli nödvändigt för att uppfylla 

gällande regelverk beträffande Kväveoxid-halter på 

Hornsgatan. 

 

Halterna av kväveoxider på Hornsgatan överskrider gällande 

gränsvärden och innebär en allvarlig risk för hälsan hos de 

personer som vistas på Hornsgatan. Eftersom inte ens 

gällande gränsvärden är oskadliga är det nödvändigt att 

åtminstone dessa uppnås snarast möjligt. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Magnus Liljegren (FP) och 

Åsa Wester m.fl. (S). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åsa Wester m.fl. (S) enligt följande: 

 

Vi stöder fullt ut förvaltningens förslag.  

 

 § 33 
Förvaltningschefens resa till Montreal 
Dnr 2014-7711 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningschefens resa till Montreal den 11-15 juni 2014. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 19 maj 2014. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 
 § 33 

Förvaltningschefens information 
 

Avdelningschefen Pia Winbladh Högfors informerar om den tillsyn 

av simbassänger de har och att de till hösten kommer ha ett projekt 

beträffande detta. Hon informerar även om en genomförd 

informationskampanj där de skickat ut vykort. 

Förvaltningschefen Gunnar Söderholm informerar kort om ett 

ärende om miljösanktionsavgift som kommer att komma upp på 

nästa nämnd. 

 

 

 

Vid protokollet 

 

 

 

Kristofer Stjernqvist 

 


